9.04-четверг
1 пара — группа № 13 МР
Тема урока «Россия. Модальные глаголы».
Цель - повторение и закрепление знаний по теме «Модальные глаголы», совершенст-вование лексических навыков по теме «Россия».     
Краткие теоретические сведения
   Модальные глаголы - это такие глаголы, которые выражают возможность, вероятно-сть, необходимость, допустимость того или иного действия. Модальные глаголы в ан-глийском языке имеют ряд особенностей. К модальным относят следующие глаголы: can, could, may, might, be able to, must, should, have to.
   Модальные глаголы не изменяются по лицам и числам, т.е. в третьем лице единст-венного числа не имеют окончания -s. За исключением be able to и have to, которые спрягаются (She has to, I will be able to. He was able to и т.п.) и need to.
  Вопросительная и отрицательная формы модальных глаголов формируются без вспо-могательных глаголов.
Can
Глагол can главным образом обозначает возможность совершения какого-либо дей-ствия. Глагол can не имеет будущего времени. Вместо can в будущем времени следует использовать be able to.
May
Модальный глагол may применяется главным образом для того, чтобы отобразить возможность, а не способность какого-либо действия. Еще он демонстрирует наличие (may) или отсутствие (may not) разрешения на выполнение какого-то действия. В этом заключается главное отличие от глагола can.
Have to и must
Модальный глагол have to переводится на русский язык как «быть должным, обя-занным (сделать что-либо)». В данном случае важно понимать отличие от других мо-дальных глаголов: must, should. Например: «Я должен идти в институт» = «Я обязан идти в институт», т.к. это прописано в уставе института.
Будущая форма глагола: will have to (буду обязан). Прошедшая: had to (был обязан).
Модальный глагол must переводится как «должен, обязан», но имеет важное отличие, которое состоит в том, что он используется в тех случаях, когда вы выражаете свое собственное мнение.
Should
Модальный глагол should переводится на русский язык «следовало бы». Примеры использования: You look tired. You should go to bed. Ты выглядишь устало. Тебе следо-
вало бы пойти поспать.
Порядок выполнения
Задание 1. Переведите предложения и определите значение модального глагола (спо-собность или неспособность делать что-либо, выражение сомнения, недоумения, за-прет или разрешение, вежливая просьба).
Вариант 1
1  You can’t be rude to your sister.
2  Could you drive me to work?
3  Could Greg have said this?
Вариант 2
1  Next year I’ll be able to speak English fluently.
2  I’m sorry but I can’t come to the party.
3  You can take my dictionary if you need it.
Вариант 3
1  My old grandparents are not able to look after themselves.
2  Can she still be having a shower?
3  Could you close the door?
Задание 2. Заполните пропуски модальными глаголами can, could, be able to в необ-ходимой форме.
Вариант 1
1  Rita … cook perfect steaks as the meat was fresh.
2  You … work as a waiter until you are 18.
3  I don’t believe the latest news. It … be true!
Вариант 2
1  When he lived in Canada he … speak French quite well.
2  We … see the ballet better if we buy the first row tickets.
3  Mary is depressed, she … stop crying.
Вариант 3
1  Mother caught a taxi because she had a terrible backache, and she … walk.
2  … you speak slower, please?
3  I … play the violin now but I … play it two years ago.
Задание 3. Прочитайте и переведите текст письменно.
The Russian political system
      Russia is a federal semi-presidential state. It has a republican form of government and a centralized political system. The power is divided among the legislative, executive and judicial branches.
      The executive power is concentrated in the President and the Prime Minister, although the President is dominant as the head of the state. The President of Russia is elected by the people for a term of 6 years for a maximum of two consecutive terms. The President is the chairman of his consultative bodies: the State Council and the Security Council and is the commander-in-chief of the armed forces. The President determines basic domestic and foreign policies of the Russian Federation and he can veto draft bills. He is also vested with power to dismiss the government.
      The Prime Minister is appointed as the head of the government by the President, with the State Duma’s approval. Government duties are distributed between several ministries. The government ensures realization of domestic and foreign policies, works out the federal budget, provides the principles of law, human rights and freedoms.
       The legislature in Russia is represented by the bicameral Federal Assembly. It consists of the State Duma (the lower house) and the Federation Council (the upper house). The Federal Assembly makes federal law, approves treaties and declares war. All bills must be first considered by the State Duma. Once a bill has been passed by a majority of the Duma, it is sent back to the Federation Council.The Federation Council has such special powers as declaration of presidential elections, the President’s impeachment and decisions on the use of the armed forces outside Russia’s territory.
      The judicial power in Russia is exercised by the courts and administered by the Ministry of Justice. The Supreme Court of Russia is at the highest level. The judges of the Constitutional Court, the Supreme Court and the High Arbitration Court are appointed by the Federation Council.
     The Russian political system is multiparty. The party with its majority in the parliament can form the Russian government.
Задание 4. Вставьте подходящий модальный глагол (can/may).
1. ____you see anything in this dark room?
2. ____ I borrow your rubber, please? Yes, of course you ___.
3. Kate____speak English.
4. Mike has got many books so he___read them.
5. ___I borrow your pen?
6. Only a person who knows the language very well ___answer such a question.
7. Most children____slide on the ice very well.
8. You ___find any kind of information on the Internet.
9. British Parliament ___issue laws and form the budget.
10. ___I try on this coat?
11. You ___not talk loudly in libraries.
12. He ___read and write in English.
Задание 5. Вставьте подходящие must, mustn't, or don't have to.
I____(1) go to school from Monday to Friday. We____(2) wear a uniform, so I normally wear sports clothes. We____(3) arrive late, and we___(4)  go to every class. In class, we___(5) shout, play or sing. We___(6) have lunch at school, so I sometimes go home. When school finishes, I___(7) look after my little sister. When my parents come home I____(8) stay in, so I usually go out with my friends. When I get home, I __(9) do my homework. I___(10) go to bed late, except on Fridays, when I___(11) go to bed before midnight.
Задание 6. Вставьте подходящий модальный глагол (mustn’t/needn’t)
1. Shall I turn on the light?-No, you ___. It is still light in the room.
2. You____make your bed. I'll do it for you.
3. You ____buy mineral water, we have plenty.
4. We____stay up late.
5. You____ take an umbrella today. The sun is shining.
6. It’s prohibited to go into that building. You___go in.
7. The meeting is very important. We___be late.
8. I___forget my keys or I won’t get in.
9. You___ bring sandwiches. We can stop at a cafe.
10. Pupils____smoke.
11. In this school pupils ___wear school uniform. They can wear jeans and T-shirts.
Задание  7. Вставьте подходящий модальный глагол (must/can/need)
1. Sonia ___practise so much if she wants to take part in the marathon.
2. If you want to improve your English, you ___work very hard.
3. You ____not come to help them tomorrow: the work is done.
4. You ____not change the whole text as the beginning is all right.
5. John ____not tell us the rules of the game: we know them.
6. We ____not afford to pay the bill.
7. It is already six o’clock. We ___hurry if we don’t want to be late.
8. She ____decorate a room nicely.
9. You ____take care of your parents.
10. We ____stay with my brother when we are in Paris.
Содержание отчета
1 Тема и цель занятия.
2 Запишите перевод предложений и определите значение модального глагола.
3 Заполните пропуски модальными глаголами can, could, be able to в необходимой форме.
4  Прочитайте и переведите текст письменно.
5  Вставьте подходящий модальный глагол.
6  Вставьте подходящий модальный глагол.
7  Вставьте подходящий модальный глагол.
8  Вставьте подходящий модальный глагол.
9  Сделайте вывод.
Контрольные вопросы
1  Какие глаголы называют модальными?
2  Какие модальные глаголы имеются в английском языке?
3  В чем отличие модальных глаголов от обычных в образовании глагольных форм?
9.04-четверг
2 пара — группа № 11 СВ
Тема урока «Путешествия. Present Perfect».
Цель - повторение и закрепление знаний по теме «Present Perfect», совершенст-вование лексических навыков по теме «Путешествия».     
Краткие теоретические сведения
Краткие теоретические сведения
    Настоящее Совершенное время в английском языке обозначает действие, которые закончились к определенному моменту времени.
    Настоящее совершенное время (The Present Perfect Tense) обозначает действие, которое завершилось к текущему моменту или завершено в период настоящего време-ни (в этом году, на этой неделе). Глаголы в настоящем совершенном времени часто переводятся на русский язык в прошедшем времени, однако в английском языке эти действия воспринимаются в настоящем времени, так как привязаны к настоящему ре-зультатом этого действия. Здесь важно подчеркнуть результат какого-то действия, слу-чившегося в прошлом, но результат которого видим сейчас.
I have read a new book. Я прочитал новую книгу. (То есть начал читать когда-то давно, а прочитал только что.)
   Образование настоящего совершенного времени  
	подлежащее
	вспомогательный глагол
	сказуемое
	дополнение

	I,you,we,they
	have
	done
	the task

	he,she,it
	has
	done
	the task


Порядок выполнения
Задание 1. Прочтите и переведите текст письменно.
Travelling
   Travelling is very popular nowadays. A lot of people travel to different countries if they have such opportunity. Travelling allows you to get interesting experience, learn about people’s life in other countries and continents. I think it is very interesting to discover new things, new places and different ways of life. While on travel, you meet new people, try different meals; see world famous places with your own eyes.
   There are many ways of traveling — by train, by plane, by ship, on foot. If you want to visit a far country, you’ll definitely choose a flight. If your aim is to see many countries for a short time, you’ll choose travelling by bus or by car. If you want to be closer to nature, you may choose a trip on foot.
   Lots of people nowadays live in big cities. So it’s natural that they want to have a holiday by the sea or in mountains with nothing to do but relaxing. There is other sort of travellers.           They want to visit as many countries as possible. So after exploring Europe and North America they go to exotic countries.
   People who travel a lot, are very interesting, they always have a good story to tell. Thanks to them you can learn many things which you didn’t know before. They motivate to see something new, to explore the world, which is so easy to do nowadays. Any kind of travelling helps you to understand many things that you would never see or learn at home.
   As English people say — A picture is worth a thousand words. And I totally agree with them.
Задание 2. Замените выделенные слова синонимами и переведите предложения на русский язык.
1 We have а сhаnсе to go on а bus tour to Moscow this weekend.
2 Му sister is fond of collecting mаnу things: postcards, dolls, books, dresses. She says she has а rest when she looks at her collection. But in fact she has nо rest. She has аreally big collection.
3 "I see well that you must go in for sports to improve your hea1th," - said mother to her child.
Задание 3. Восстановите порядок слов в предложении. Переведите получившиеся предложения.
1. have – Britain – several – I – to – times – been
2. Spain – since – she – lived – in – 1994 – has
3. five – married – have – they – years – been – for
4. I – coffee – made – already – for – have – you
5. never – Bob – a bike – has – had
Задание 4. Составьте предложения в Present Perfect, используя for (в течение) или since (с тех пор, как).
Образец: I – not – meet – George – last month. – I haven’t met George since last month.
1. We – know – him – six months.
2. Jack – not – play – hockey – last winter.
3. Mary – be – a real friend – our childhood.
4. They – live – in Tokyo – a long time.
5.  My Dad – work – as a builder – three years.
Задание 5. Поставьте глаголы в скобках в Present Perfect.
1. He _____ (finish) training.
2. She _____ (score) twenty points in the match.
3. We _____ (watch) all the Champions League matches this season.
4. That's amazing! She ____(run) fifteen kilometers this morning!
5. She ____ (buy) some really nice rollerblades!
6. Oh, no! I _____ (lose) my money!
7. My mum _____ (write) shopping list. It's on the kitchen table.
8. Dad, you _____ (eat) my biscuit!
9. I’m tired. I ____(watch) three X-Files videos.
10. Hurry up! They ____ (start) the film!
Задание 6. Поставьте глаголы из скобок в форму Present Perfect.
1. He never … (be) to Oxford before.
2. When I found my camera the butterfly already …(fly away).
3. Sandra … (suffer) from pneumonia for many years.
4. Tony … (not appear) on TV before that.
5. My cousin … (buy) the tickets before we came.
6. I was too tired because my working day …   .
7. He … (to watch) this TV programme before his parents came home.
8. Sheila and Witty … (to send) the invitations for the conference before Friday.
9. A group of tourists … (already to visit) this cathedral before the guide told them about its history.
10. His nephew … (to move) to a new flat by the beginning of September.
Содержание отчета
1.  Тема и цель занятия.
2.  Прочтите и перескажите текст.
3. Замените выделенные слова синонимами и переведите предложения на русский язык.
4.  Восстановите порядок слов в предложении.
5. Составьте предложения.
6. Поставьте глаголы в форму Present  Perfect.
7. Поставьте глаголы в форму Present Perfect.
8. Сделайте вывод.
Контрольные вопросы
1 Кого употребляется  Present Perfect?
2 Как изменяется глагол в настоящем совершённом времени?
3 Знаете ли вы временные маркеры этого времени?
9.04-четверг
3 пара — группа № 12 СЛ
Тема урока «Россия. Модальные глаголы».
Цель - повторение и закрепление знаний по теме «Модальные глаголы», совершенст-вование лексических навыков по теме «Россия».     
Краткие теоретические сведения
   Модальные глаголы - это такие глаголы, которые выражают возможность, вероятно-сть, необходимость, допустимость того или иного действия. Модальные глаголы в ан-глийском языке имеют ряд особенностей. К модальным относят следующие глаголы: can, could, may, might, be able to, must, should, have to.
   Модальные глаголы не изменяются по лицам и числам, т.е. в третьем лице единст-венного числа не имеют окончания -s. За исключением be able to и have to, которые спрягаются (She has to, I will be able to. He was able to и т.п.) и need to.
  Вопросительная и отрицательная формы модальных глаголов формируются без вспо-могательных глаголов.
Can
Глагол can главным образом обозначает возможность совершения какого-либо дей-ствия. Глагол can не имеет будущего времени. Вместо can в будущем времени следует использовать be able to.
May
Модальный глагол may применяется главным образом для того, чтобы отобразить возможность, а не способность какого-либо действия. Еще он демонстрирует наличие (may) или отсутствие (may not) разрешения на выполнение какого-то действия. В этом заключается главное отличие от глагола can.
Have to и must
Модальный глагол have to переводится на русский язык как «быть должным, обя-занным (сделать что-либо)». В данном случае важно понимать отличие от других мо-дальных глаголов: must, should. Например: «Я должен идти в институт» = «Я обязан идти в институт», т.к. это прописано в уставе института.
Будущая форма глагола: will have to (буду обязан). Прошедшая: had to (был обязан).
Модальный глагол must переводится как «должен, обязан», но имеет важное отличие, которое состоит в том, что он используется в тех случаях, когда вы выражаете свое собственное мнение.
Should
Модальный глагол should переводится на русский язык «следовало бы». Примеры использования: You look tired. You should go to bed. Ты выглядишь устало. Тебе следо-
вало бы пойти поспать.
Порядок выполнения
Задание 1. Переведите предложения и определите значение модального глагола (спо-собность или неспособность делать что-либо, выражение сомнения, недоумения, за-прет или разрешение, вежливая просьба).
Вариант 1
1  You can’t be rude to your sister.
2  Could you drive me to work?
3  Could Greg have said this?
Вариант 2
1  Next year I’ll be able to speak English fluently.
2  I’m sorry but I can’t come to the party.
3  You can take my dictionary if you need it.
Вариант 3
1  My old grandparents are not able to look after themselves.
2  Can she still be having a shower?
3  Could you close the door?
Задание 2. Заполните пропуски модальными глаголами can, could, be able to в необ-ходимой форме.
Вариант 1
1  Rita … cook perfect steaks as the meat was fresh.
2  You … work as a waiter until you are 18.
3  I don’t believe the latest news. It … be true!
Вариант 2
1  When he lived in Canada he … speak French quite well.
2  We … see the ballet better if we buy the first row tickets.
3  Mary is depressed, she … stop crying.
Вариант 3
1  Mother caught a taxi because she had a terrible backache, and she … walk.
2  … you speak slower, please?
3  I … play the violin now but I … play it two years ago.
Задание 3. Прочитайте и переведите текст письменно.
The Russian political system
      Russia is a federal semi-presidential state. It has a republican form of government and a centralized political system. The power is divided among the legislative, executive and judicial branches.
      The executive power is concentrated in the President and the Prime Minister, although the President is dominant as the head of the state. The President of Russia is elected by the people for a term of 6 years for a maximum of two consecutive terms. The President is the chairman of his consultative bodies: the State Council and the Security Council and is the commander-in-chief of the armed forces. The President determines basic domestic and foreign policies of the Russian Federation and he can veto draft bills. He is also vested with power to dismiss the government.
      The Prime Minister is appointed as the head of the government by the President, with the State Duma’s approval. Government duties are distributed between several ministries. The government ensures realization of domestic and foreign policies, works out the federal budget, provides the principles of law, human rights and freedoms.
       The legislature in Russia is represented by the bicameral Federal Assembly. It consists of the State Duma (the lower house) and the Federation Council (the upper house). The Federal Assembly makes federal law, approves treaties and declares war. All bills must be first considered by the State Duma. Once a bill has been passed by a majority of the Duma, it is sent back to the Federation Council.The Federation Council has such special powers as declaration of presidential elections, the President’s impeachment and decisions on the use of the armed forces outside Russia’s territory.
      The judicial power in Russia is exercised by the courts and administered by the Ministry of Justice. The Supreme Court of Russia is at the highest level. The judges of the Constitutional Court, the Supreme Court and the High Arbitration Court are appointed by the Federation Council.
     The Russian political system is multiparty. The party with its majority in the parliament can form the Russian government.
Задание 4. Вставьте подходящий модальный глагол (can/may).
13. ____you see anything in this dark room?
14. ____ I borrow your rubber, please? Yes, of course you ___.
15. Kate____speak English.
16. Mike has got many books so he___read them.
17. ___I borrow your pen?
18. Only a person who knows the language very well ___answer such a question.
19. Most children____slide on the ice very well.
20. You ___find any kind of information on the Internet.
21. British Parliament ___issue laws and form the budget.
22. ___I try on this coat?
23. You ___not talk loudly in libraries.
24. He ___read and write in English.
Задание 5. Вставьте подходящие must, mustn't, or don't have to.
I____(1) go to school from Monday to Friday. We____(2) wear a uniform, so I normally wear sports clothes. We____(3) arrive late, and we___(4)  go to every class. In class, we___(5) shout, play or sing. We___(6) have lunch at school, so I sometimes go home. When school finishes, I___(7) look after my little sister. When my parents come home I____(8) stay in, so I usually go out with my friends. When I get home, I __(9) do my homework. I___(10) go to bed late, except on Fridays, when I___(11) go to bed before midnight.
Задание 6. Вставьте подходящий модальный глагол (mustn’t/needn’t)
1. Shall I turn on the light?-No, you ___. It is still light in the room.
2. You____make your bed. I'll do it for you.
3. You ____buy mineral water, we have plenty.
4. We____stay up late.
5. You____ take an umbrella today. The sun is shining.
6. It’s prohibited to go into that building. You___go in.
7. The meeting is very important. We___be late.
8. I___forget my keys or I won’t get in.
9. You___ bring sandwiches. We can stop at a cafe.
10. Pupils____smoke.
11. In this school pupils ___wear school uniform. They can wear jeans and T-shirts.
Задание  7. Вставьте подходящий модальный глагол (must/can/need)
1. Sonia ___practise so much if she wants to take part in the marathon.
2. If you want to improve your English, you ___work very hard.
3. You ____not come to help them tomorrow: the work is done.
4. You ____not change the whole text as the beginning is all right.
5. John ____not tell us the rules of the game: we know them.
6. We ____not afford to pay the bill.
7. It is already six o’clock. We ___hurry if we don’t want to be late.
8. She ____decorate a room nicely.
9. You ____take care of your parents.
10. We ____stay with my brother when we are in Paris.
Содержание отчета
1 Тема и цель занятия.
2 Запишите перевод предложений и определите значение модального глагола.
3 Заполните пропуски модальными глаголами can, could, be able to в необходимой форме.
4  Прочитайте и переведите текст письменно.
5  Вставьте подходящий модальный глагол.
6  Вставьте подходящий модальный глагол.
7  Вставьте подходящий модальный глагол.
8  Вставьте подходящий модальный глагол.
9  Сделайте вывод.
Контрольные вопросы
1  Какие глаголы называют модальными?
2  Какие модальные глаголы имеются в английском языке?
3  В чем отличие модальных глаголов от обычных в образовании глагольных форм?
